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    دیروز، ریــزش ســاختمان 10طبقه متروپل 
آبادان محور صحبت ها و تذکرات اعضای پارلمان 
شهری بود و رئیس شورای شــهر تهران قبل از 
شــروع جلســه در جمع خبرنگاران از ضرورت 
تشــکیل کارگروه ایمنی خبــر داد و گفت: »در 
زمینه ایمنی ساختمان ها باید مجمع )کارگروه( 
تشکیل شود تا همه ابعاد ایمنی را بررسی کند. 
این موضوع را به رئیس قوه قضاییه اعلام کردیم 
و شــهرداری تهران و وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی هم باید بــه میدان بیاینــد و آن را با 

جدیت پیگیری کنند.«

مهدی چمران تأکید کرد: »در راستای ایمن سازی 
ساختمان های پرخطر باید به گونه ای عمل کنیم 
که کسب وکار مردم آسیب نبیند. هرچند در این 
فرایند عده ای آســیب می بینند امــا بهتر از این 
است که کل کسب وکارشان نابود شود.« در ادامه 
تعدادی از اعضای شورای شــهر تهران خواستار 
پیگیری جــدی ایمنی ســاختمان های پرخطر 
توسط شهرداری تهران شــدند و پیشنهاد دادند 
در صورت ســهل انگاری مالکان در ایمنی سازی  
 باید لیســت 129ســاختمان پرخطر منتشــر 
شود.  به گزارش همشهری، شورا با پیام تسلیت 
رئیس پارلمان شهری به مردم آبادان وارد دستور 
جلسه شــد و مهدی چمران گفت که باید از این 
حوادث درس عبرت بگیریم و مسئولان نباید اجازه 
دهند که ساخت وسازهای غیراصولی بلای جان و 

مال مردم شود. او با بیان اینکه ایمنی ساختمان ها 
باید مجری داشته باشد و مسئولیت اجرای صحیح 
ساختمان را بپذیرد، گفت: »در دوره چهارم شورا 
مصوبه ای داشتیم که اصولاً اضافه بنا براساس آن 
ممنوع بود. در این دوره هم این رویه وجود دارد و 
سازندگان اصرار بر ساخت طبقات اضافی نداشته 
باشند، چون شورا چنین مواردی را نمی پسندد و 

حتی جلوی اضافه بنا می ایستد. 
همانطور که درخصوص پاساژ علاءالدین این اقدام 
انجام و طبقات اضافی تخریب شد.«   چمران در 
پایان به موضوع صدور تأییدیه ایمنی توسط دفاتر 
الکترونیک شهر هم اشــاره کرد و گفت: »در این 
دفاتر بررسی اولیه و محاسبات ساختمانی انجام 
می شود و نظارت اصلی با آتش نشانی است و اگر 
تخلفی باشد، اخطار می دهند و رونوشتی هم به 

قوه قضاییه ارسال می کنند.«

  مصوبات شورا
لایحه »انتخاب 2نفر نماینده ناظر پیشــنهادی 
شورا جهت عضویت در کمیته نظارت بر سفرهای 
خارجی شهرداری تهران« پس از انتخاب نرجس 
سلیمانی و ســیداحمد علوی تصویب شد. طرح 
»اصلاحیه مصوبه تأمین منابــع مالی موردنیاز 
پروژه های توسعه و آبرسانی تأسیسات آبی شهر 
تهران« هم با اختصــاص هزارمیلیارد ریال برای 
ایجاد تصفیه خانه محلی جهــت آبیاری فضای 
سبز، به تصویب رسید و اعضای پارلمان شهری 
هم با انتصاب 7قائم مقام ذی حســاب در مناطق 
شهرداری تهران موافقت کردند. چند پلاک ثبتی 

نیز بررسی و تعیین تکلیف شدند.

اعضای پارلمان شهری برای ایمن سازی ساختمان های شهر تهران پیشنهادهایی 

شورا
ارائه کرده اند که مهم ترین آنها انتشــار فهرســت بناهای بســیار پرخطر 
شناسایی شده است. البته آنها در رابطه با بازنگری قوانین و مقررات ساختمانی 
و ارائه طرح های در زمینه مدیریت بحران هم پیشنهادهایی دارند که آنها را در زیر می خوانید.

معرفی ساختمان های خطرناک  تهران
تا آخر آذرماه تمام ساختمان های ستاره دار خطرناک پایتخت تعیین تکلیف می شوند

اعضای پارلمان شهری خواستار انتشار لیست129 ساختمان  پرخطر تهران شدند

زینب زینال زاده گزارش
روزنامه نگار

3 اقدام برای تعیین 
تکلیف بناهای ستاره دار

1  براساس گزارش کمیته ایمنی شورای 

شهر تهران اقدامات برای تعیین تکلیف 
ساختمان های پرخطر شروع شده است.
2 هفته ای 3مالک که ساختمان هایشان 

در لیست 129بنای پرخطر قرار دارد به 
قوه قضاییه دعوت می شوند و اخطاریه 
توسط مرتضی تورک، معاون دادستان 
تهران به آنها ابلاغ و براســاس میزان 
ناایمنی و تعداد طبقات ســاختمان، 
فرصتی )حدود 3 تا 6مــاه( برای رفع 

خطر و ایمن سازی داده می شود.
3 اگر مالک یا مالــکان در مدت زمان 

تعیین شــده اقدامی برای رفع خطر 
ساختمان انجام ندهند، در مرحله اول 
آب و برق آنها قطــع و در مرحله دوم 
ساختمان پلمب می شود. پیش بینی ها 
حاکی از آن اســت کــه در صورت 
تسریع این فرایند، تا آخر آذرماه تمام 
ساختمان های ســتاره دار از این لحاظ 

تعیین تکلیف می شوند.

  پرویز سروری، نایب رئیس 
شورای شــهر تهران با بیان 
اینکه از زمان حادثه پلاسکو 
گــزارش خوبــی در مــورد 
وضعیــت ســاختمان های 
پایتخت تهیه شــده اما متأســفانه ایــن گزارش 
عملیاتی نشده اســت، اعلام کرد: »نگرانی جدی 
درباره ســاختمان های ناایمن تهران وجود دارد؛ 
به گونه ای که معاون دادستان وارد عمل شده و به 
ساختمان های ناایمن مهلت ایمن سازی و رفع خطر 
داده است. ما نیز باید جلسه ای با معاون دادستان 

برگزار کنیم تا این روند سرعت گیرد.«
  مهــدی عباســی، رئیس  

و  معمــاری  کمیســیون 
شهرســازی خواستار تعیین 
تکلیــف گودهای رهاشــده 
و 129ســاختمان پرخطــر 
توسط شهرداری تهران شد و گفت: »ایمن سازی 
این ســاختمان ها باید با توجه به اهمیت و تعداد 
مخاطبانی که در آنها تردد می کنند، در اسرع وقت 
انجام شــود. همچنین باید لیست ساختمان های 
پرخطر منتشر شود؛ چراکه حقوق اولیه شهروندان 
اســت که اگر مالکی انگیزه ایمن سازی ساختمان 
خود را ندارد، نسبت به بی تفاوتی او واکنش نشان 

دهند.«
  ناصــر امانــی، عضــو 
کمیسیون برنامه وبودجه هم 
با بیان اینکه حادثه متروپل 
زنگ هشدار جدی به مدیریت 
شــهری تهران است، گفت: 
»129ســاختمان پرخطر در پایتخت وجود دارد 
که همگی بالقوه اســتعداد تبدیل شــدن به یک 
متروپل دیگر را دارند. ابــلاغ بیش از 5هزار اخطار 
کتبی به مالکین یا بهره برداران این ســاختمان ها 
مشکلی را حل نمی کند و باید برابر مقررات، ایمنی 
ساختمان ها به طور کامل رفع خطر شود. همچنین 
باید این ساختمان ها را به مردم معرفی و مقابل آنها 
تابلو خطر نصب کنیم تا مردم خودشــان تصمیم 

بگیرند که وارد ساختمان بشوند یا نشوند.« 
  احمــد صادقــی، رئیس  

کمیته شــفافیت و شــهر 
هوشمند نیز خواستار اجرای 
کامل ضوابــط ایمنی به ویژه 
مبحث ســوم مقررات ملی 
ساختمان )حفاظت ســاختمان در مقابل حریق( 
شــد و گفت: »ضروری اســت جهت جلوگیری از 
بی توجهی مالکین ســاختمان ها به بحث ایمنی، 
شهرداری تهران نسبت به اجرای ماده سوم مصوبه 
الزام شــهرداری تهــران به ایجاد ســامانه برخط 

پایش ایمنی ســاختمان های موجود شهر تهران 
در برابر خطر آتش سوزی، مبنی بر انتشار فهرست 
ســاختمان های دارای تأییدیه ایمنــی )به همراه 
تاریخ اعتبار( و ساختمان های فاقد تأییدیه ایمنی 

اقدام کند.«
   علیرضا نادعلی، سخنگوی 
شــورای تهران گفــت: »در 
مورد ساختمان های ناایمن 
تهران، فقــط ایمنی حریق 
در این ســاختمان ها مطرح 
نیست و مسئله فراتر از آن است. ستاد پیشگیری 
و مدیریت بحران شهر تهران از 4ماه پیش طرحی 
را در این خصوص )بررسی ابعاد ایمنی( آغاز کرده 
و  تقاضا دارم مدیریت بحران شــهرداری تهران به 
جلســه دعوت شــود تا گزارش کاملی در رابطه با 

ساختمان های ناایمن ارائه کند.«
   نرجس ســلیمانی عضو 
کمیسیون نظارت و حقوقی با 
بیان اینکه در زمینه قوانین و 
مقررات ساختمانی کمبودی 
وجود ندارد و مشکل در حوزه 
نظارت است، اعلام کرد: »شهرداری در پروژه های 
مشــارکتی ذی نفع اســت و ازاین رو نمی تواند در 
نظارت فعالیت کند؛ بنابراین پیشــنهاد می کنم 
که شورا جلســه ای با نظام مهندسی ترتیب دهد و 
یک کمیسیون مشترک برای نظارت بر پروژه های 
مشارکتی تشکیل شود تا نظارت درست و مؤثری 

صورت گیرد.«
   جــلال بهرامــی معاون 
و  شــهری  خدمــات 
محیط زیســت شــهرداری 
تهــران هم موضــوع اجرای 
طرح جامــع ایمنی را مطرح 
کرد و گفت: »این طرح 8سال بلاتکلیف مانده و اگر 
ابلاغ شود آتش نشانان ضابط قانونی خواهند بود و 
می توانند برخورد لازم را داشته باشند. همچنین 
انتشار لیست 129ساختمان پرخطر جزو تأکیدات 

اعلام شده به سازمان آتش نشانی است.«
   قــدرت الله محمــدی، 
سرپرست سازمان آتش نشانی  
و خدمات ایمنی شــهرداری 
تهران دیروز در صحن شورا 
گزارشــی از امدادرســانی 
آتش نشــانان در حادثه متروپل ارائــه داد و گفت: 
»سازندگان ساختمان های پرخطر را باید سوداگران 
و تاجران مرگ خطاب کرد. ما با جان مردم معامله 
نمی کنیم و حتماً لیستی از ساختمان های پرخطر 
منتشر خواهد شــد و هیچ ترســی در این زمینه 

نداریم.« 

تاکید شورا بر انتشار نام بناهای ناایمن

 نظارت بر ایمنی 
همراه با کاهش زمان پروانه ساخت

در موضوع نظارت بر ایمنی ساختمان ها باید 
2نکته را مورد توجه قرار داد؛ یکی اضافه نشدن 
به زمان صدور پروانه ساخت و دیگری فرصت 
کافی برای بازدید و کنترل ســاختمان های 

قدیمی.
در دوره های قبل که همه کار نظارت توســط خود آتش نشانی انجام 
می شد، 2مرحله اصلی وجود داشت؛ یکی مرحله صدور جواز تخریب 
و نوسازی که با کنترل نقشه صورت می گرفت تا ببینند نقشه ای که از 
سوی مالک و مهندسان طراحی شده نکات ایمنی را رعایت کرده است 
یا خیر. مرحله بعدی هم هنگام پایان کار بود که اصول مندرج در نقشه  
هنگام اجرای مراحل ساخت وساز رعایت شده باشد. نکته ای که وجود 
دارد این اســت که نزدیک 85درصد ساختمان  های در حال ساخت 
در تهران ساختمان های یک تا 6طبقه هســتند. ضوابط ایمنی این 
ساختمان ها پیچیده نیست و شاید بتوان گفت شامل چند دستور العمل 
اصلی اســت. این ســطح از نظارت قابل تفویض بــه دفاتر خدمات 
الکترونیک است. البته آتش نشانی قبل از این، آموزش هایی را درباره 
کنترل نقشه و همینطور مراقبت  هنگام پایان کار به دفاتر الکترونیک 
داده است. قرار شده که آموزش های تکمیلی استمرار پیدا کند. این 
دفاتر کار نظارت بر نقشه ها و رعایت اصول ایمنی هنگام پایان کار را 
کنترل می کنند و خود آتش نشانی هم دسترسی به این پرونده ها دارد 
و به صورت تصادفی برخی از آنها را مجددا بررسی می کند. اگر تخلفی 
صورت گرفته باشد با دفاتر خدمات الکترونیک موردنظر برخورد خواهد 
شد. برای ساختمان های بیش از 6طبقه تجاری، اداری و مسکونی هم 
فعلا هیچ تفویض اختیاری صورت نگرفته است و طبق روال گذشته 

همه کار ها توسط نیرو های آتش نشانی انجام می شود.
در استعلامی که از معاونت پیشگیری آتش نشانی گرفتیم اعلام شد 
که حدود 20نفر در بخش نظارت بر ساختمان های در حال ساخت 
فعالیت می کنند. باتوجه به تعداد جواز تخریب و نوسازی که به صورت 
معمول در شهر صادر می شود، اگر از این نیرو ها برای نظارت بر تمام 
ساختمان های در حال ساخت استفاده کنیم، زمان صدور پروانه به 
تأخیر می افتد. وقتی برای ساختمان های کمتر از 6طبقه کار  نظارت 
به دفاتر خدمات شهری سپرده شود، ابعاد کار وسعت بیشتری پیدا 
می کند و مشکلی برای کاهش زمان صدور پروانه پیش نمی آید. کسانی 
که در دفاتر خدمات الکترونیک کار نظارت را انجام می دهند در عمران 
مهارت دارند و از مسائل موردنیاز در زمینه ایمنی آگاهی پیدا کرده اند و 
امیدواریم با آموزش های تکمیلی که به آنها داده می شود بتوانند این کار 
را به خوبی انجام دهند. کمتر پیش می آید که مالکان این ساختمان های 
کمتر از 6طبقه بعد از دریافت پایــان کار و بهره برداری، تغییراتی در 

شرایط کلی ایمنی آن بدهند.
اکنون باید کار تفویض انجام شــود و بازخــورد آن را ببینیم که آیا 
همزمان با افزایش سرعت، کیفیت هم بالا می رود یا خیر؟ ما با معاونت 
شهرسازی و سازمان آتش نشانی جلسات مشترکی داشتیم که قرار 
شد دستورالعمل اجرایی را تنظیم و ابلاغ کنند. امیدواریم در مدت 

کوتاهی این کار انجام شود.
همزمان دغدغه دیگری هم داریم و آن نظارت آتش نشانی به ایمنی 
ساختمان های قدیمی است. عمده مشکلی که در شهر به چشم می آید 
ناایمن بودن ساختمان های فرسوده و قدیمی است که با این تفویض 
اختیار، نیرو های متخصص آتش نشانی فرصت بیشتری برای رسیدگی 

به وضعیت ایمنی این ساختمان ها خواهند داشت.

قاصر و مقصر ریزش بلندمرتبه ها
گرایش به بلندمرتبه ســازی و آپارتمان ســازی از یک سو و گرایش 
به کوچک ســازی و سلول سازی از ســوی دیگر، البته از نظر اقتصاد 
سرمایه داری توجیه  دارد.   اگرچه چرخ های نظام سرمایه داری به ظاهر 
می چرخند، اما در همین راستا، نگارنده درخصوص مقایسه هزینه های 
توسعه افقی )که الگوی رایج در سبک زندگی اسلامی ایرانی بود(   با 
توسعه عمودی که الگوی رایج در سبک زندگی معاصر است، سؤالاتی 

را به شرح زیر تقدیم می دارد:
  آیا برای مقایسه اقتصادی بودن توسعه افقی با توسعه عمودی، به 
جز محاسبه هزینه های مســتقیم )نظیر هزینه زمین(، هزینه های 
غیرمستقیم نیز که بعضا تا چندین برابر هزینه های مستقیم برآورد 

می شوند مورد توجه دست اندرکاران قرار می گیرد یا خیر؟
  اکنون به صورت سالانه، چندین هزار نفر فقط در شهر تهران به علت 
آلودگی هوا جان می ســپارند. هزینه حاصل از تأثیر تو سعه عمودی 
بر انباشت آلودگی هوا و افزایش مرگ ومیر شهروندان در محاسبات 

اقتصادی طرفداران بلندمرتبه سازی جایی داشته است یا خیر؟
  آیا تاکنون هزینه های حاصل از آســیب های اجتماعی )اعم از 
ســرقت، ناامنی و...( و تأثیر بلندمرتبه ســازی بر تشدید این نوع 
آسیب ها در محاسبات اقتصادی طرفداران بلندمرتبه سازی جایی 

داشته است؟
   در سبک زندگی آپارتمان نشینی، کودکان ما در بسیاری از موارد 
با محدودیت های مختلف رفتاری مواجه هستند؛ برای مثال، کمترین 
جست وخیز آنها از سوی بزرگ ترها به دلیل رعایت حال همسایه ها با 
محدودیت و سرکوب مواجه می شود. کودکی که در چنین فضاهای 
محدود و قفس مانندی رشــد می کند از پاســخگویی به بسیاری 
از نیازهای فیزیکی، روحی و روانی متناســب با ســن خود محروم 
می شود و نتیجه این محرومیت ها طی ســال های بعد و در سنین 
جوانی، به صورت معضلات مختلف، در رفتارهای اجتماعی اش بروز 
می یابد. آیا هزینه این نوع معضلات رفتاری، در محاسبات اقتصادی 

آپارتمان سازی و بلندمرتبه سازی دیده شده است؟ 
 توسعه عمودی در بسیاری از موارد، انســان ها را از دریافت برخی 
مواهب طبیعی )نظیر دریافت نور طبیعــی و...( محروم می کند. آیا 
هزینه های پنهان و غیرمستقیمی ناشی از آن در محاسبات اقتصادی 

ترویج دهندگان بلندمرتبه سازی جایی داشته است؟
به هر ترتیب، در همین خصوص، ابهامات و ســؤالات متعدد دیگری 
نیز می توان مطرح کرد؛  اما عجالتا مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر 
تهران درنظر دارد این نوع هزینه های پنهان را با انجام پژوهشی با عنوان 
»ارزیابی آثار و پیامدهای چندوجهی رویکرد چیره شهرسازی در شهر 
تهران« که به تازگی فراخوان عمومی شده است برآورد کند تا مشخص 
شود که ترویج بلندمرتبه سازی و آپارتمان سازی در نظام شهرسازی 
ما تا چه حد مقرون به صرفه بوده و نسبت هزینه - فایده آن برای شهر 
و مدیریت شهری به چه نحو اســت. امید است با انجام این پژوهش، 
هزینه های پیدا و پنهان رویکرد چیره و جاری شهرســازی در نظام 

شهرسازی ما برآوردی دقیق و همه جانبه شود.

ادامه از یک

مهدی بابایی؛ رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهرانیادداشت

 علی صالحی 
 دادستان عمومی و انقلاب تهران

دادستانی تهران رسماً اعلام می کند از 
نظر این دادستانی هیچ محدودیتی برای 
اعلام اسامی و اطلاعات ساختمان ها و 
اماکن نا ایمن و خطرناک تهران که از آن 
به ساختمان بحرانی تعبیر شده است، 
وجــود نــدارد و این دادســتانی همــواره 
پیگیــر وظایــف قانونــی دســتگاه های 

مسئول در این رابطه بوده است.

مهدی شایسته اصل
 مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو

در رابطه با اخبار منتشــر شده مبنی بر 
كاهش عمدی ســرعت قطارها توسط 
راهبران به علت برخی گلایه های صنفی 
و پیگیری حقــوق و مزایا بایــد بگویم که 
تمامــی کارکنــان متــرو و به خصــوص 
راهبــران قطار بــا وجــدان کاری و علاقه 
قلبــی کار می کننــد و شــاهد هیچ گونه 
کارشکنی و یا کم کاری از سوی کارکنان 

و پرسنل مترو نبوده ایم.

نقل قول خبر

فصل نخست تهران کارتون پایان یافت
فصل اول جشنواره بین المللی تهران کارتون با حضور کارتونیست های 
کشورهای ترکیه، مکزیک، کوبا، اکوادور و ایتالیا، مشارکت هنرمندان 
شاخص ایرانی و معرفی افراد برگزیده به آخر رسید. به همشهری، 
در فصل نخست 50 هنرمند حرفه ای داخلی حضور داشتند و بیش 
از 100 اثر نیز در بخش عمومی به دبیرخانه جشــنواره ارسال شد. 
جمال رحمتی، دبیر این جشنواره بین المللی گفت: »فصل نخست 
با موضوع نوروز و زیبایی های تهران و در دو بخش حرفه ای و عمومی 
برگزار شــد که داوری آثار را احمد عربانی، بهمن عبدی، مســعود 
شجاعی طباطبایی، کیارش زندی، مجید خسروانجم و بنده بر عهده 
داشتیم.« به گفته رحمتی در بخش مسابقه، آثار 20 کارتونیست به 
مرحله نهایی داوری راه یافت که در ایــن میان هیات داوران مهناز 
یزدانی، علی شــعبانی و بهرام علی حمیدی را برای بخش برندگان 
جوایز نقــدی برگزید. دبیر جشــنواره تهران کارتــون اضافه کرد: 
»هیات داوران 6 نفر به اسامی امیرحسین ضرغام، حمید قالیجاری، 
داریوش مهردلان، سحر میرزامنش، جعفر نیازی و منصوره دهقانی 
را هم برنده دیپلم افتخار دانست.« جشن پایان فصل نخست تهران 
کارتون با حضور برگزیدگان و جمعی از مدیران شهری ساعت 17 

روز دوشنبه ـ 9 خرداد 1401 ـ در خانه عین الدوله برگزار می شود.
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